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El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà l’honorable conseller . Quan vosté . . .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyor president .

Gràcies, senyora diputada, pel seu compromís amb la cultura 
i per la defensa que fa sempre de posar en valor la cultura en 
aquestes Corts i posar-la en el debat.

Perquè, efectivament, és molt necessari que es visibilitze 
la situació de la cultura i, sobretot, que es treballe i que 
conjuntament ens conjurem totes les forces polítiques a 
fer de la cultura un motor, un revulsiu, no només social, 
també econòmic, també evidentment des del punt de vista 
intel·lectual .

Per a poder fer això, per a poder estar al costat de la cultura, 
per a poder estar al costat dels sectors, hem creat moltíssim 
des del primer dia que va esclatar esta pandèmia. Vosté ho 
sap, el sector ho sap i així ens ho ha reconegut en més d’una 
ocasió .

El mateix dia 17 estàvem al seu costat quan s’estaven 
manifestant i ells mateixos ens manifestaven que estàvem molt 
satisfets que una administració com la nostra, el Consell de la 
Generalitat, estiguera posant-se al costat d’eixes reivindicacions 
i que estiguera exercint moltes de les reivindicacions que ja 
estan fent al conjunt de les administracions, que ja s’estigueren 
fent ací, a la Generalitat Valenciana, en l’àmbit d’actuació de la 
Generalitat i de la conselleria .

En eixe sentit, vosté mateixa ha explicat que des del primer 
moment en què va esclatar la pandèmia, amb eixe decret 
llei, ja vam demostrar que per a nosaltres la cultura és un bé 
essencial . Ara, a més a més, ho anem a declarar com a bé 
essencial del nostre territori, com acord del Consell .

I també ja ho vam exercir en eixe moment, per això vam 
fer una modificació amb el decret llei per a flexibilitzar 
les ajudes i al mateix temps vam fer una modificació 
pressupostària per augmentar en 4 milions més el que 
ja teníem previst en el pressupost . Vam ser la primera 
administració que, en un moment com aquest, en lloc de 
tendir a les solucions que eren els problemes del passat de 
reduir pressupost en cultura vam augmentar el pressupost 
en cultura perquè el sector poguera estar més acompanyat 
en una situació que, evidentment, és molt complexa, en una 
situació en què els deixa en una precarietat molt gran.

I, precisament per això, des de les administracions públiques 
i especialment des de la conselleria de cultura hem estat 
al costat i anem a seguir fent-ho amb eixe projecte del pla 
«reaCtivem» que, com deia, ha mobilitzat més de quatre 
milions d’euros i que, precisament, en els mesos d’estiu ha 
tingut moltíssima activitat i ara la continuem i l’ampliem.

De fet, ara, amb el projecte «Oh! La cultura», des de 
setembre fins a desembre, anem a desenvolupar ni més ni 

menys que 95 propostes culturals que ja les estem fent en 
col·laboració amb el sector . Entre altres, arreu del territori 
valencià, a Elx, per exemple, a Alacant, a Gandia, a València, 
a Castelló, arreu del territori valencià, en institucions 
públiques i en institucions privades, pagades per la 
Generalitat, llogant espais privats, d’aquells espais del sector 
privat que tenen la iniciativa de tirar-ho endavant, de que se 
la juguen, que intenten tirar endavant, que tinguen el suport 
de l’administració .

I, en eixe sentit, s’han destinat més d’1,5 milions d’euros 
al lloguer de sales teatrals, també de sales de concert del 
conjunt del país, per a reprogramar l’activitat que no van 
poder fer durant el temps de confinament i poder-la fer 
amb fons públics en els espais privats perquè puguen tindre 
també ingressos d’activitat en el sector.

Hui els exemples són des de música i teatre de carrer, com 
farem per exemple a la Marina de Valencia; o també a la 
sala La Carreta d’Elx, on fem per exemple el projecte de 
La tejedora de versos; a Castelló. Són projectes de forma 
transversal .

A més a més, hem realitzat una compra extraordinària, 
també, d’art contemporani a les galeries valencianes . 
Saben que les galeries també són un sector especialment 
important i especialment format per autònoms, per xicotets 
empresaris, que estan apostant per la cultura, doncs, 
500.000 euros de compra extraordinària per a aquest sector.

I, a més a més, des de la Subdirecció General del Llibre 
també s’han adquirit nous títols, vora 400 títols de..., nous 
títols i ampliacions de llicències electròniques, també 
d’audiollibres, i hem destinat 1 milió d’euros directament al 
sector del llibre amb un decret aprovat pel Consell .

I, miren, animem a que estes mesures que estem seguint 
endavant, que estem seguint programant, fins i tot més 
que abans de la pandèmia, per a intentar reforçar el sector, 
es facen per totes les administracions. Perquè la cultura 
és segura, perquè tots els espectables que hem fet, en els 
esdeveniments culturals, no han generat ningun rebrot, que 
no hem tingut ningun contagi fins ara.

I, per tant, la cultura és segura. I ho hem de fer, hem d’anar 
als teatres, hem d’anar als cinemes, hem d’anar als concerts 
i hem de promocionar que cada dia hi haja més cultura. I 
des d’ací vull agrair el treball de la conselleria de sanitat i la 
sensibilitat respecte als espectacles culturals per a poder 
també prioritzar les seues llicències i que es puguen realitzar 
en condicions de seguretat i que tots i totes puguem gaudir 
de la cultura .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Passarem a la següent pregunta que formula l’il·lustre 
diputat Luis Martínez Fuentes, en nom del Grup 
Parlamentari Popular, a l’honorable conseller d’Educació, 
Cultura i Esport .
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El senyor Martínez Fuentes:

Bon dia, senyor conseller .

Mire, vosté sap que el dia 9 de setembre al Consell 
Superior d’Esports va arribar a un acord entre federacions, 
comunitats autònomes, pel qual es va crear un protocol 
harmonitzat per a l’esport no professional. És a dir, a partir 
d’eixe moment passava la tutela a les comunitats autònomes 
per al desenrotllament de les competicions federades no 
professionals.

Per això, li pregunte, quines són les actuacions que s’han 
dut a terme des de la Direcció General d’Esport per 
garantir l’inici de competicions federades no professionals? 
(Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà l’honorable conseller . Quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyor president .

Gràcies, senyor Martínez.

Efectivament, aquella reunió en la qual va participar, 
evidentment, la Direcció General d’Esport, doncs, es 
va avançar en un protocol harmonitzat, tot i que les 
competències no són dels Consell Superior d’Esports, vosté 
això ja ho sap .

I, en eixe sentit, per a les categories no professionals absolutes 
el que està regulat és el que està vigent i en esta terra, en el 
nostre territori, està regulat des de ja fa molts mesos. I, de 
fet, el 19 de juny del 2020 ja vam fer una regulació per a la 
qual autoritzàvem el joc individual i els entrenaments per a les 
categories absolutes i no professionals.

El dia 26 de juny es va fer una resolució per part de la 
conselleria de sanitat que implementava eixes per a poder 
desenvolupar fins i tot les competicions d’equip i de 
contacte. I el dia 17 de juliol, que és la que ara actualment 
està vigent, eixa norma permetia els jocs d’equip en l’àmbit 
valencià amb les mesures de seguretat que havien de fer-se, 
que cada federació havia de desenvolupar. I això ha permès 
que moltes d’eixes competicions absolutes –parle de les 
persones que són adults, persones majors d’edat– s’han 
desenvolupat i han començat ja.

Per tant, la referència a quina ha estat la normativa, ja la 
teníem feta prèviament. Una normativa suficient per a 
que les pròpies federacions –com així ens han demanat 
elles mateixes– pogueren desenvolupar l’inici de les seues 
competicions en categoria absoluta, com han fet moltes 
d’elles ja .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Continuem amb la...

El senyor Martínez Fuentes:

Sí .

Mire, senyor Marzà, el que vosté m’ha contestat o el que 
vosté m’ha respost és la seua realitat . Però, mire, la realitat 
que em traslladen a mi moltes federacions no és la mateixa.

La realitat és que les federacions, després del dia 9 de 
setembre, han fet el seus deures, han fet els seus plans de 
contingència, que els han passat per la Direcció General 
d’Esport, la Direcció General d’Esport –patada a seguir– 
els ha passat a sanitat i sanitat no respon a eixos plans de 
contingència. Perquè recorde que des del dia 9 de setembre, 
des del Consell Superior d’Esports es trasllada a les 
comunitats autònomes .

Per tant, eixa és la realitat que estan vivint. I li ho dic perquè 
se senten desemparades, desemparades per la Generalitat 
Valenciana, perquè qui és el referent en esport i qui és el 
referent en sanitat no els respon a eixos protocols que han 
creat .

Mire, el que estan demanant les federacions és que la 
Generalitat Valenciana responga, que done la cara. El que 
estan demanant és poder començar les competicions amb 
protocols. Perquè, vosté ,ha parlat d’unes competicions però 
no estan totes en marxa –i ara li explicaré– i el que estan 
demanant són soluciones .

Mire, parlen moltes vegades de diferents comunitats 
autònomes, ací hi ha una que és de l’11 de setembre on 
diu que la Junta de Andalucía hará test del COVID a todos 
los federados antes de empezar la competición . Això són 
solucions, els agradaran o no els agradaran, però són 
solucions .

El que no volen, evidentment, són vore les baralles que hi 
ha, i ho hem vist en el tema de les PCR en els col·legis, entre 
vostés i sanitat i de qui és la competència i de qui no és. Són 
els titulars que ens han regalat durant molt de temps.

Però, mire, el que no són solucions és el que estan 
proposant, que encara no ha han dit i espere que des de 
sanitat . . ., no sé si serà des de la Direcció General d’Esport 
o serà des de sanitat, donen a conèixer perquè volen 
suspendre totes les competicions federades de menys de 12 
anys –perquè no s’han començat totes.

I això no és una solució, això en estos moments –i 
m’agradaria que vosté em contestara– això és provocar el 
caos. Un moment en què les federacions ja tenen cobrades 
les quotes, on s’han pagat mutualitats, on hi ha calendaris 
de competició. I en estos moments, vostés..., de moment 12 
anys perquè no s’han atrevit a suspendre les competicions 
de menys de 18 anys, com era la seua intenció .
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Aixina que m’agradaria, senyor Marzà –si no té al costat a 
la consellera de sanitat, pot preguntar-ho perfectament– 
si eixa norma, que ja s’ha traslladat a través de la Direcció 
General d’Esport i que ja en una reunió amb la conselleria 
de sanitat, va a ficar-se en marxa? M’agradaria que vosté ho 
diguera .

I també m’agradaria que vosté em diguera, quina és 
la seua opinió? Si vosté compartix l’opinió de que se 
suspenguen totes les competicions. Perquè, clar, és una 
norma que pareix, pel que a mi m’han traslladat, que el 
que vol és suspendre competicions però no suspendre els 
entrenaments. Una cosa que no entenc, hi ha contacte en un 
entrenament, hi ha contacte en les competicions.

Per tant, m’agradaria saber, quina és la seua opinió? I, per 
suposat, torne a repetir, el que li estan demanant totes 
les federacions és poder iniciar les competicions de forma 
segura, perquè ells estan ficant tot el que poden per part 
d’ells, però també demanen ajuda per part de la Generalitat 
Valenciana .

Igual que vosté agraïa a sanitat l’ajuda que està donant al 
sector cultural, també m’agradaria que eixa mateixa ajuda 
la donara sanitat també a tot el sector esportiu. I la millor 
solució no es suspendre les competicions per a menors..., les 
categories menors de 12 anys .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’educació . Quan vullga, senyoria .

 
El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Mire, el dilluns mateix, van estar les federacions reunides 
amb el director general i no va ser eixa la demanda que li 
van fer. Al contrari, de fet el que es va demanar, i moltes 
d’elles ho han demanat des del principi, és que no volien que 
es fera un únic protocol perquè tingueren les federacions, 
sinó que era millor que s’adaptara i que les feren elles, els 
mateixos protocols, i que eixos protocols foren els que 
s’aplicaren .

És el que s’està fent, és el que diu la normativa i és el que 
ha demanat el mateix sector. De fet, així li ho han demanat 
al director general, i no en poques ocasions. Perquè, si una 
cosa té aquesta administració, és estar al costat dels sectors 
i estar sempre parlant amb els seus interlocutors .

De fet, mire, el director general d’Esport s’ha reunit en el 
Consell Superior d’Esports en els últims mesos en tretze 
ocasions, durant l’estiu només.

I amb les confederacions de federacions i amb les diferents 
federacions una a una, en sis ocasions, en els darrers mesos, 
en les darreres setmanes, escoltant les seues demandes 
i adaptant-nos a les necessitats del sector a una situació 
que no és la que volem ni és la que desitgem, sobre la qual 
evidentment s’han de prendre decisions .

Volem que es faça esport? Sí. Com més esport es faça, 
millor. Volem que es faça esport en seguretat, amb salut, 
evidentment, que genere, que siga un espai més de 
generació de salut. I evidentment això no es pot fer en 
les mateixes condicions que es feia abans de la pandèmia, 
perquè hi ha una pandèmia.

I això haurà de saber també vosté què és el que està 
proposant, perquè vosté diu que no seria una solució regular 
per als menors de dotze anys, evitar la competició. Vosté 
ha dit això. Llavors, quina explicació té que en Múrcia, que 
governen vostés, ho han prohibit tot? Tota la competició, 
tota, tota, tota la competició prohibida.

O Madrid, que també governen vostés, i l’han prohibida 
absolutament tota . Quina és la seua proposta? Que no 
es toque res? Que es faça tot exactament igual com si 
no n’hi haguera pandèmia? O que es regule tot i que es 
prohibisca tot?

Crec sincerament que el que s’ha d’aplicar és allò que les 
autoritats sanitàries determinen que és el més adequat i 
amb el sentit comú que no es pot fer exactament el mateix 
que es feia abans d’una pandèmia com la que estem vivint.

I això implica fomentar l’esport amb seguretat, amb els 
protocols que són necessaris i que la norma diu clarament 
que no han de ser validats per ninguna de les autoritats 
esportives, que s’han de realitzar acompanyats pel sector, 
com hem estat fent i com s’ha estat fent, donant resposta als 
centenars de dubtes que han arribat de la direcció general, 
i que tant per via telefònica com per via escrita s’han estat 
donant resposta .

Per tant, senyor Martínez, haurem d’aclarir quin és el 
posicionament que tenen vostés. El nostre és molt clar: la 
salut i la seguretat per damunt de tot. El següent, com més 
esport millor, perquè és saludable per a tots.

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta número 431, formulada per la diputada 
María de los Llanos Massó Linares, del Grup Parlamentari 
Vox-Comunidad Valenciana, al conseller d’Educació, Cultura 
i Esport sobre la declaració de responsable de l’estat de salut 
dels seus fills en edat escolar.

Quan vullga, senyoria .


